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Foolishness مقالح

Foolishness

مقالح

1الدّاء اوأد قمالح : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

1– Imam Ali (a.s.) said, ‘Foolishness is the worst disease.’[Ghurar al-Hikam, no. 687]

2قمالفَقْرِ الح أفْقَر : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

2– Imam Ali (a.s.) said, ‘The greatest poverty is foolishness.’[Ghurar al-Hikam, no. 2849]

3هنَفْس إل قن الأحميِيعاً متَض واأس ِهدُوع إل دُوما الع : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

3– Imam Ali (a.s.) said, ‘A person does not ruin his enemy worse than a fool ruins himself.’[Nahj al-
Sa’ada, v. 3, p. 225]

The Characteristics of a Fool

قالأحم فاتص

4وجِبوي ، لَه لا علَيه لَّهك رى الفَضلالّذي ي ، هونَفْس برأيه بعجـ : الم قالأحم عن ا سئلـ لَم (لامالّس لَيهع) ـ عيس
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.الحق كلَّه لنَفْسه ولا يوجِب علَيها حقّاً ، فذاكَ الأحمق الّذي لا حيلةَ ف مداواته

4– Prophet Jesus (a.s.) when asked about the traits of the fool said, ‘He is one who is proud of himself
and his own opinion, who sees all good traits as coming from himself and sees no one better than
himself, who has decided that all rights are his and others have no right over him, so this is the fool for
whom there is no cure for his disease.’[al-Ikhtisas, p. 221]

5هينبع قفذلكَ الأحم هنَفْسها ليضر رها ثُمْيوبِ النّاسِ فأنع ف ن نَظرم : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

5– Imam Ali (a.s.) said, ‘The one who pries into the faults of people, rebukes them and then adopts
those faults himself is truly a fool.’[Nahjul Balaghah, Saying 349]

6نَةحالم ف ِالذُّل ةثْروك ، ةعمّالن بالأشَرِ ف لجماقَةُ الرح تُعرف : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

6– Imam Ali (a.s.) said, ‘The foolishness of a man is recognised by three things: idle talk, answering
something he was not asked, and being careless in matters.’[Ghurar al-Hikam, no. 4542]

7هنةُ تَلَوثْرك قن أماراتِ الأحمم : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام .

7– Imam Ali (a.s.) said, ‘Among the signs of the fool is his profusely whimsical nature.’[Ghurar al-Hikam,
no. 9445]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : لا تَرد عل النّاسِ كل ما حدّثوكَ ؛ فف بذلكَ حمقا8ً

8– Imam Ali (a.s.) said, ‘Do not refute everything that people say to you for that is enough to classify you
as foolish.’[Ghurar al-Hikam, no. 10251]

Taking the Fool as a Companion

قةُ الأحمبصاحم

ـ الإمامزينالعابدين (علَيه الّسلام) ـ ف وصيته لابنه الباقرِ (علَيه الّسلام) ـ : إياكَ يا بن أنْ تُصاحب الأحمق أو9
به رقَص توإنْ س ، مقُهح هحلَّم فضَراً ، إنْ تنَةٌ غائباً كانَ أو حاضجه ق؛ فإنّ الأحم ولا تُحادِثْه هرجواه ، طَهتُخال
عيه ، وإنْ عمل أفسدَ ، وإنِ استُرع أضاعَ . لا علمه من نَفْسه يغْنيه ، ولا علم غَيره ينْفَعه ، ولا يطيع ناصحه ، ولا
يستريح مقارِنُه ، تَود اُمه أنّها ثَلَتْه ، وامرأتُه أنّها فَقَدتْه ، وجاره بعدَ دارِه ، وجليسه الوحدةَ من مجالَسته . إنْ كانَ



ونَهن ددَ مم أفْسهربوإنْ كانَ أك ، ن فَوقَهم نسِ أعجلالم ن فم غَرأص.

9– Imam Zayn al-Abidin (a.s.) in his counsel to his son al-Baqir (a.s.) said, ‘My son, beware of taking a
fool as a companion or mingling with him; keep away from him and do not converse with him for verily
the fool is a lowly person whether he is absent or present. When he talks he exposes his foolishness
and when he is silent he displays his inability to express himself. If he acts he spoils and when he is
given responsibility he fails it. His own knowledge does not suffice him and others’ knowledge is of no
benefit to him, he does not follow the one who advises him, his associates do not find rest [from him],
his mother wishes to be bereaved of him, his wife wishes to lose him, his neighbour wishes to live far
from him and the one who sits with him would rather be absent from his company. If he is the lowest [in
status] in the gathering he abases those above him and if he is the highest of them he denigrates the
others.’[Amali al-Tusi, p. 613, no. 1278]

10هبأخْلاق تَخلّقشَكَ أنْ يأو قصادقَةَ الأحمم بتَنجن لَم يم : (لامالّس لَيهع) ادقالص ـ الإمام.

10– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘The one who does not refrain from the friendship of a fool will soon
adopt his character.’[Amali al-Saduq, p. 222, no. 1]

The Most Foolish of People

أحمق النّاسِ

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : أحمق النّاسِ من ظَن أنّه أعقَل النّاس11ِ

11– Imam Ali (a.s.) said, ‘The most foolish of people is the one who thinks that he is the most
intelligent.’[Ghurar al-Hikam, no. 3089]

.ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : أحمق النّاسِ من يمنَع البِر ويطْلُب الشُّر ، ويفعل الشَّر ويتَوقّع ثَواب الخَير12ِ

12– Imam Ali (a.s.) said, ‘The most foolish of people is the one who prevents goodness but expects
thanks, and he commits evil and expects the reward of good.’[Ghurar al-Hikam, no. 3283]

. ـ الإمام عل (علَيه الّسلام) : أحمق النّاسِ من أنْر عل غَيرِه رذيلَةً وهو مقيم علَيها13

13– Imam Ali (a.s.) said, ‘The most foolish of people is he who rebukes others for their vices while he



possesses the same.’[Ghurar al-Hikam, no. 3343]

Answering the Fool

قالأحم وابج

14وابِهج (نم) لأفض قالأحم عل وتالس : (لامالّس لَيهع) عل ـ الإمام.

14– Imam al-Sadiq (a.s.) said, ‘Maintaining silence with the fool is the best response.’[Ghurar al-Hikam,
no. 1160]
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